
_______________________ 
EM 2014/117 
J.nr. 01.25.01/00117  Side 1/1 

 
 
 
 
 

19. august 2014  EM 2014/117 
 
 

I medfør af § 36 i Forretningsorden for Inatsisartut fremsætter vi følgende forslag til 
forespørgselsdebat: 
 
Forslag til forespørgselsdebat om udviklingsmulighederne for vores råstofindustri 
med udgangspunkt i informationer fremlagt i Naalakkersuisut’s nye “Olie- og 
mineralstrategi for perioden 2014-2018”. 
(Medlemmer af Inatsisartut Sara Olsvig og Naaja H. Nathanielsen, Inuit Ataqatigiit) 
 
Begrundelse: 
Grønlands økonomi er hårdt presset. Skatte- og Velfærdskommissionens rapport viser, at vi 
kommer til at mangle midler til opretholdelse af det velfærdssystem vi kender i dag, hvis 
ikke reformer indføres og nye indtægter findes. 
 
Det betyder at der skal udvikles nye og flere forskellige erhverv. Der har i en årrække været 
politisk enighed om, at råstof- og olieindustrien skal være del af disse erhverv. Der har også 
i en årrække været politisk enighed om de rammer hvorunder olie- og mineralsektoren skal 
udvikles. 
 
I løbet af 00’erne var der på verdensplan historisk høje priser på råstoffer. Det førte til høje 
forventninger til projekter og investeringer i Grønlands undergrund. I 2014 ser billedet 
noget anderledes ud. Verdensmarkedspriserne er for nedadgående og investorerne har ikke 
vist sig at være helt så risikovillige som vi havde kunnet forvente. 
 
Derfor er det af stor vigtighed, at vi finder sammen om strategier og lovgivningsmæssige 
rammer som skaber stabilitet. Både så vi selv i Grønland ved hvad vi forventer af de 
kommende års udvikling på olie- og mineralområdet, men også så investorer og selskaber 
ude fra ved hvad de møder og kan forvente i Grønland. 
 
Naalakkersuisut fremlagde i starten af 2014 en ny olie- og mineralstrategi for perioden 
2014-2018. 
 
Strategien har været heftigt debatteret i medierne og Inatsisartut’s Råstofudvalg har i juni 
måned afholdt en offentlig parlamentarisk høring om strategien. Men strategien har endnu 
ikke været debatteret af de enkelte politiske partier i Inatsisartut. Dette til trods for at 
emnet er af stor betydning for alle grene af vores erhvervsliv, vores arbejdsmarked, vores 
miljø og vores internationale relationer. 
 
Vi mener at det er interessant at høre hvad de enkelte partier mener om udnyttelsen af 
vores råstofpotentialer. Hvilke forventninger mener de enkelte partier er realistiske i forhold 
til den aktuelle situation på råstofmarkedet? Hvordan mener de enkelte partier at der kan 
skabes sammenhæng i erhvervspolitikken, således at alle grene kan udvikles? Hvilke 
faresignaler og faldgruber ser de enkelte partier der kan være på råstofområdet? 
 
De seneste par måneders debat har med al tydelighed vist, at der er brug for konsensus og 
stabilitet fra politisk side om landets råstofpolitik. Vi håber at denne debat vil kunne bidrage 
til at belyse partiernes holdninger og forhåbentligt skabe forståelse for hinandens syns-
punkter. 
 
Formålet er ikke at skabe yderligere ueninghed. Formålet er at skabe en mulighed for at alle 
i en positiv ånd kan fortælle om deres politiske forhåbninger, overvejelser og bekymringer. 
 
Vi ønsker alle en sober og konstruktiv debat. 


